首页 | 本刊简介 | 编委会 | 稿约信息 | 订阅指南 | 即将发表 | 联系我们

Tween 80和鼠李糖脂对稻草酶解的影响

摘要点击 77 全文点击 25 投稿时间: 2007-7-16 最后修改时间: 2007-9-17

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

中文关键词 <u>酶水解</u> 鼠李糖脂 <u>Tween 80</u> <u>酶稳定性</u> <u>纤维素</u>

英文关键词 <u>enzymatic hydrolysis</u> <u>rhamnolipid</u> <u>Tween 80</u> <u>enzyme stability</u> <u>cellulose</u>

作者 単位 E-mail

 莫丹
 湖南大学环境科学与工程学院,长沙 410082

 袁兴中
 湖南大学环境科学与工程学院,长沙 410082

 曾光明
 湖南大学环境科学与工程学院,长沙 410082

 刘佳
 湖南大学环境科学与工程学院,长沙 410082

中文摘要

采用纤维素酶促水解的方法,以稻草为底物,探讨了添加化学表面活性剂Tween 80和生物表面活性剂鼠李糖脂对酶解过程的糖产率、酶稳定性、纤维素转化率的作用以及对酶动力学特征和酶在纤维素上吸附的影响. 结果表明,不同浓度的Tween 80和鼠李糖脂对稻草酶解有不同程度的促进,添加0.016%和0.048% Tween 80使糖产率分别提高18.07%和11.98%,而添加0.01%和0.03%鼠李糖脂使糖产率分别增加了23.01%和22.16%,相比较鼠李糖脂的效果更好. 表面活性剂能有效增强酶的稳定性,添加高浓度表面活性剂的酶稳定性优于添加低浓度表面活性剂,添加浓度为0.048%的Tween 80得到最高相对CMCA(羧甲基纤维素酶活)108.06%和最高相对FPA(滤纸酶活)80.26%. 表面活性剂能提高酶解反应的纤维素转化率,而且添加鼠李糖脂的转化率明显高于Tween 80. 表面活性剂不仅能够提高最大反应速度并使米氏常数变大,而且显著地降低了纤维素酶在纤维素上的吸附.

英文摘要

The method of enzymatic hydrolysis was adopted and straw was used as substrate to study the effects of reducing sugar yield, enzyme stability and convention rate of cellulose during the course of enzymatic hydrolysis as well as the impacts of enzyme kinetic characteristics and adsorption of cellulase on cellulose by addition of chemical-surfactant Tween 80 and biosurfactant rhamnolipid. The results indicated that Tween 80 and rhamnolipid at different concentrations enhanced the production of reducing sugar. Tween 80 at 0.016% and 0.048% increased reducing sugar yield by 18.07% and 11.98%, while rhamnolipid at 0.01% and 0.03% increased reducing sugar yield by 23.01% and 22.16%, respectively. It can be seen from the experimental results that surfactants improved enzyme stability surfactants at high concentrations were superior to those at low concentrations in enzyme stability. Tween 80 at 0.048% obtained maximal relative carboxymethylcellulose activity(CMCA) 108.06% and maximal relative filter paper activity(FPA) 80.26%. Surfactants also enhanced conversion rate of cellulose, and that in the present of rhamnolipid, the percent conversion of cellulose was higher than those with Tween 80 distinctly. Moreover, surfactants not only promoted maximal velocity of enzymatic reaction and largened Michaelis constant but also reduced adsorption of cellulose remarkably.

您是第360504位访客

主办单位:中国科学院生态环境研究中心 单位地址:北京市海淀区双清路18号 电话: 010-62941102, 62849343 传真: 010-62849343 邮编: 100085 E-mail: hjkx@rcees.ac.cn 本系统由北京勤云科技发展有限公司设计